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Jeg fremsætter hermed følgende beslutningsforslag i henhold til § 33 i forretningsorden for Inatsisartut: 

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at undersøge, hvorledes landets 

sportsudøvere på landsholdsniveau får bedre muligheder for at træne sammen. Undersøgelsen skal 

særligt fokusere på udfordringerne omkring de høje transportudgifter. Naalakkersuisut skal tage 

kontakt til Grønlands Idrætsforbund, specialforbundene samt andre relevante interessenter med 

henblik på inddragelse i undersøgelsen, der skal omdeles til Inatsisartut inden FM2020. 

(Medlem af Inatsisartut Nivi Olsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Allerede på EM2017 satte jeg fokus på sportsområdet. Mit forslag1 kom til at fungere som en motor for, 

at reglerne for tabt arbejdsfortjeneste til elitesportsfolk blev markant forbedret fra og med Finansloven 

for 2018.2 

 

Og det er min klare fornemmelse, at den idrætsvenlige linje i Inatsisartut er kommet for at blive. Et godt 

eksempel herpå er aftalen om Finansloven for 2019, hvor man kan konstatere følgende: 

 

”Motion og idræt er godt for den enkelte, og på samfundsplan indebærer øget motion en sundere 

befolkning. I vores verden vil en sundere befolkning automatisk medføre et lavere udgiftspres på 

sundhedsvæsenet. Parterne er derfor enige om at øge bevillingen til idrætsområdet til aktiviteter, der 

kan indgå i et samlet løft af tidlige, forebyggende indsatser.”3 

 

Jeg og Demokraterne er selvsagt tilfredse med denne øgede fokus på idræt. Men det ændrer ikke på, at 

det fortsat er vigtigt at fastholde fokus på området.  

 

Jeg tror godt, jeg kan sige, at vi alle var stolte over at følge med i håndboldlandsholdets flotte 

præstation ved de panamerikanske mesterskaber i sommeren 2018, der blev afholdt her i Nuuk.  

 

Sådan en præstation kommer ikke af sig selv. Den kommer af hårdt arbejde og dedikation og den 

kommer på trods af, at træningsmulighederne ikke er optimale. Netop det at kunne træne sammen med 

sine landsholdskolleger er en udfordring, da vores land har så store geografiske afstande. 

 

                                                 
1https://ina.gl/dvd/EM2017/pdf/media/2531965/pkt58_em2017_sportfolk_undersoegelse_bf_niol_demokraatit_da.p

df  

 
2 Konto 40.94.13 (Finansloven 2018 og 2019) 
3 

https://naalakkersuisut.gl/~/media/Nanoq/Files/Attached%20Files/Finans/DK/Aftaler/AN%20Finanslovsaftale_for_

2019%20DK.pdf  

https://ina.gl/dvd/EM2017/pdf/media/2531965/pkt58_em2017_sportfolk_undersoegelse_bf_niol_demokraatit_da.pdf
https://ina.gl/dvd/EM2017/pdf/media/2531965/pkt58_em2017_sportfolk_undersoegelse_bf_niol_demokraatit_da.pdf
https://naalakkersuisut.gl/~/media/Nanoq/Files/Attached%20Files/Finans/DK/Aftaler/AN%20Finanslovsaftale_for_2019%20DK.pdf
https://naalakkersuisut.gl/~/media/Nanoq/Files/Attached%20Files/Finans/DK/Aftaler/AN%20Finanslovsaftale_for_2019%20DK.pdf
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De høje transportpriser betyder, at det er økonomisk næsten umuligt at samle vores eliteidrætsudøvere 

til træning med videre. Den her foreslåede undersøgelse skal derfor have særligt fokus på, hvordan 

denne udfordring kan løses. Kan man indgå aftale med Air Greenland om nedsatte billetpriser på 

udvalgte afgange eller lignende? Det vil jeg se frem til at høre mere om.  

 

Demokraterne er godt klar over, at vi i et befolkningsmæssigt lille land ikke kan forvente, at vi altid skal 

kunne konkurrere på lige fod med andre lande, men vi anser det som vores pligt at skabe de bedst 

mulige træningsforhold for vores elitesportsfolk. Den her foreslåede undersøgelse kan være med til at 

sætte fokus på, hvor vi kan sætte ind for at forbedre træningsforholdene. 

 

Jeg håber på opbakning til forslaget fra Naalakkersuisut og de øvrige partier i Inatsisartut 

 

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for det offentlige 

Der vil være udgifter forbundet med udarbejdelsen af undersøgelsen. Disse forventes ikke at overstige 

et akademisk årsværk, dvs. 500.000 kr.  

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for det private erhvervsliv 

Ingen 

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for borgerne 

Ingen 

 

 

 


